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Imaju}i u vidu globalnu finan-
sijsku krizu, koja neminovno uti~e
na poslovno okru`enje i rad bh.
preduze}a, koliko je poslovna
2008. godina bila uspje{na za
kompaniju? 

- Pro{le godine prevezli smo
8.356.177 tona robe, od ~ega
4.401.744 tone u unutra{njem i
3.954.433 tone u me|unarodnom
saobra}aju. Posljednja cifra ukazuje
na to da se BiH, ipak, otvara prema
inozemstvu i da izvozi svoju robu i uvo-
zi robu za proizvodnju.

U 2008. godini smo napravili 977
miliona neto tonskih kilometara, {to
je, tako|er, rekord u dosada{njem po-
slovanju. Generalno, svi kvalitativni i
kvantitavni pokazatelji poslovanja @e-
ljeznica FBiH u 2008. godini preba~eni
su izme|u 16 i 29 odsto. Ostvareni pri-
hod u 2008. godini je 136 miliona KM,
a u 2007. je iznosio 117 miliona KM.

Pro{le godine je realizovan ~e-
tverogodi{nji strate{ki plan. [ta su
@FBiH dobile u tom periodu? 

- Strate{ki plan za 2004. do 2008.
je realizovan u potpunosti. Kada je u
pitanju infrastruktura, rije{ena je naj-
te`a dionica na koridoru Vc, Bradina -
Konjic - ̂ elebi}i. Izvr{ili smo revitaliza-
ciju i modernizaciju tog kraka pruge u
du`ini od 32 kilometra, gdje smo pri-
mijenili sve evropske standarde. U
ovom periodu smo nabavili ma{ine za
odr`avanje infrastrukture, posjeduje-
mo 43 objekta gdje na najmoderniji
na~in odr`avamo infrastrukturu, odno-
sno `eljezni~ku prugu. Napravili smo
fabriku za odr`avanje tih ma{ina. Iz-
vr{ili smo elektrifikaciju i rehabilitaciju
kontaktne mre`e u normalno stanje, te
osigurali signalno-sigurnosnim ure|a-
jima 15 stanica i 21 putni prelaz. 

Kada su u pitanju mobilni kapaci-
teti, napravili smo veliki iskorak. Prije
{est godina imali smo samo 156 tere-
tnih vagona, a danas oko 2.500. Revi-
talizirali smo teretne vagone u na{im
radionicama i radionicama koje se ba-
ve takvim poslom u BiH, a morali smo
di}i kredit za nabavku novih teretnih
vagona. Pro{le godine smo realizirali
taj projekat sa kojim su @eljeznice
FBiH dobile 358 novih teretnih vagona
specijalne namjene, prilago|enim po-
trebama bh. industrije. Od tog kredita
smo, tako|er, modernizirali jo{ 400 te-
retnih vagona ~ime smo dobili oko
758 vagona za me|unarodni saobra-
}aj, odnosno dnevnu nosivost od
43.000 tona. Vagoni su ve} u funkciji,
prva grupa ve} radi godinu dana i ot-
platila je 50 odsto svoje vrijednosti. Te-
retni vagoni su anga`ovani za potrebe
Global  Ispat Koksna industrija Luka-
vac (GIKIL), Mittal Steela, bh. rudnika. 

Kredit za teretne vagone je iznosio
32 miliona eura, na 30 godina sa gra-
ce periodom od 15 godina i fiksnom
kamatom od 2,8 odsto. Moram ista}i
da je portugalska vlada imala dobar
osje}aj da na ovaj na~in pomogne
BiH. 

U proteklom periodu smo moder-
nizirali 32 elektrolokomotive i revita-
lizirali dizel-lokomotive. Ostalo je da
zavr{imo modernizaciju jo{ osam
elektrolokomotiva, a ve} razmi{ljamo
o nabavci vi{esistemskih elektri~nih
lokomotiva koje }e mo}i u}i u svaku
evropsku zemlju. Ulaskom zemlje u
Evropsku uniju dolazi do liberalizaci-
je `eljezni~ke infrastrukture {to zna~i
da }emo mo}i sa na{im lokomotiva-
ma i vagonima raditi i u drugim ze-
mljama na pojedinim relacijama pla-
}aju}i samo naknade za infrastruktu-
ru.

Narcis D@UMHUR, generalni direktor @eljeznica FBiH

@ELJEZNICE FBiH U 2008. 
OSTVARILE BOLJE REZULTATE

ZA 16 DO 29 ODSTO

Globalna ekonomska
kriza uti~e na poslovanje
@eljeznica Federacije Bo-
sne i Hercegovine u dva
pravca, a ogleda se u

smanjenju prevoza robe
zbog prestrukturiranja

privrede u BiH, te u ote-
`anom finansiranju `e-

ljezni~ke infrastrukture iz
bud`eta FBiH. Usvojen je
plan za 2009. koji je na
nivou pro{logodi{njeg,

zato {to je izvr{enje pla-
na za 2008. godinu naj-
ve}i uspjeh kompanije

od 1995. do danas
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[ta obuhvataju planovi @e-
ljeznice FBiH u narednom peri-
odu? 

- Od aprila 2009. godine u in-
frastrukturi namjeravamo po~eti re-
mont i modernizaciju pruge od ^e-
lebi}a do ^apljine i od Bradine do
Sarajeva. Tim potezom za 1,5 godi-
na zavr{i}emo najve}i dio koridora
Vc, odnosno najte`u prugu. Bi}e
pove}ana brzina i propusna mo}
pruge za prevoz robe. U toku je
izrada fizibiliti studija za rekonstru-
kciju i modernizaciju pruge od Sa-
rajeva do Maglaja, odnosno do
[amca, {to predstavlja drugi krak
koridora Vc. Namjeravamo da na
pojedinim dionicama dobijemo
brzinu od 160 km na sat. Sa takvom
brzinom cijelu dr`avu od ^apljine
do [amca prelazili bismo za tri sata
i 15 minuta i to je velik uspjeh. Ne
`elimo se baviti utopijom da gradi-
mo brze pruge, zato {to je u BiH
konfiguracija terena takva da je
svega sedam odsto teritorije do na-
dmorskle visine od 150 metara. Za
to bi trebala ogromna sredstva, ta-
ko da se zadovljavamo brzinom od
100 do 160 km na sat, koja je pris-
tojna i ~ak ve}a od brzine na auto-
putevima.  

@elim ista}i da 74 odsto uku-
pnog robnog transporta u BiH voze
@FBiH,  a u Njema~koj `eljeznice 29
odsto, {to ukazuje na zna~aj `elje-
znice za privredni rast BiH. Tako|er,
56 odsto stanovni{tva BiH `ivi u po-
jasu oko `eljezni~ke pruge, 63 od-
sto BDP-a se ostvaruje oko `eljezni-
~ke pruge, a 98 odsto fabrika se na-
lazi oko `eljezni~ke pruge. U biv{oj
Jugoslaviji u BiH je vr{en utovar je-
dne tre}ine ukupnog utovara u
dr`avi, zbog ~ega smo dobili kori-
dor Vc koji nije samo potreba BiH
nego je va`an za Srednju Evropu. 

Kako je planirano, u obnovu `e-
ljezni~ke infrastrukture od 1995. do
2010. godine bi}e ulo`eno ukupno
374 miliona eura. 

Koliko je zna~ajan dolazak
talgo vozova na bh. pruge? 

- U putni~kom saobra}aju, za ra-
zliku od teretnog, situacija nije tako

dobra. Prije rata smo imali 436 pu-
tni~kih vagona, od koji je ve}ina uni-
{tena, a imamo i problem {to su gra-
|ani izgubili naviku da koriste voz.
Zato smo danas organizovali putni-
~ki saobra}aj gotovo „na silu“, u raz-
mjerima tek da bismo vratili naviku
gra|anima. Ne ponosimo se sada{-
njim putni~kim saobra}ajem, ali zato
smo uradili veliki korak kupovinom
talgo vozova sedme generacije, je-
dne od najmodernijih u Evropi. Kupi-
li smo 81 nagibni vagon koji dosti`e
brzinu od 250 km na sat i koji su izu-
zetno komforni. Spava}a kola imaju
tu{-kabinu, a svako sjedi{te Internet
konekciju. Takvim vozovima namje-
ravamo pokriti relacije od Sarajeva
do  Beograda, Zagreba, Ljubljane,
Be~a, Budimpe{te i Plo~a. Prva garni-
tura, prema posljednjim informacija-
ma, treba da do|e u januaru 2010.
godine. Nakon godinu dana ispitiva-
nja, vagoni }e biti pu{teni u redovan
saobra}aj u decembru 2010., sa jo{
jednom garniturom koja dolazi u
septembru iste godine. 

Planiramo da }e vozno vrijeme
od Sarajeva do Zagreba i Beograda
biti ~etiri sata, do Ljubljane 5,5 sati
i do Be~a sedam sati.  

Tako|er, @FBiH su, za rje{avanje
unutra{njeg saobra}aja, po~ele sa
Kon~arom iz Zagreba izradu proto-
tipa niskopodnog elektromotornog
voza koji }e i}i brzinom 160 km na
sat i povezati Sarajevo sa Banjalu-
kom, Biha}om, Mostarom i Tuzlom.
Taj voz dolazi krajem maja ove go-
dine i tada po~injemo probne vo`-
nje zbog dobijanja atesta. Na ovaj
korak smo se odlu~ili zato {to BiH
ima 85 odsto granice sa Republi-
kom Hrvatskom, te zbog ~injenice
da se mobilni kapaciteti moraju rije-
{iti jedinstveno u regionu. 

Sa talgo i niskopodnim elektro-
motornim vozovima BiH }e rije{iti
pitanje `eljezni~kog putni~kog sao-
bra}aja. 

Projekti u infrastrukturu i
fabrike za odr`avanje obuhva-
taju...?

- Trenutno modernizujemo i
pravimo nove fabrike za odr`avanje



savremenih vozova. Rajlovac }e postati `eljezni~ki Hjuston,
kada do|e do liberalizacije `eljezni~ke infrastrukture i u
njemu }e tra`iti usluge i drugi operatori. 

Ove godine po~injemo graditi fabriku za odr`avanje u
^apljini zbog blizine Luke Plo~e, a radi}e za potrebe `elje-
znica Hrvatske, FBiH, privatne vagone, a kada bude izgra-
|ena i za prugu ^apljina - Nik{i}. 

@elimo da se izgradi pruga ̂ apljina - Nik{i} iz dva osno-
vna razloga, da se BiH i zapad pove`u sa Crnom Gorom i
Albanijom, te da BiH iza|e na jo{ dvije luke, Luku Bar i Lu-
ku Dra~ u Albaniji. Zna~ajna je i dalja `eljezni~ka komuni-
kacija od Tirane prema Skoplju koridorom VIII kojim bi BiH
dobila kra}i put prema istoku i mogla koristiti vi{e sredoze-
mnih luka zna~ajnih za bh. privredu. Sljede}a faza velikog
projekta Jadransko-jonske pruge je relacija od ^apljine za
Split, od Splita za Rijeku i Trst, {to bi za BiH bilo izuzetno. 

Imamo u planu i veliki projekat koji obuhvata izgradnju
tunela ispod planine Ivan u du`ini od 21 kilometra, od Paza-
ri}a do Mostara. Tada bi relaciju Sarajevo - Mostar prelazili
vozom za 30 minuta, a Sarajevo - Plo~e za 45 minuta. Na~in
finansiranja tunela se mora dogovoriti na nivou dr`ave. 

Uradili smo fizibiliti studiju o elektrifikaciji pruge Doboj
- Tuzla - Zvornik i Br~ko - Banovi}i. Kada se to zavr{i, BiH }e
biti jedina dr`ava u Evropi koja }e imati 100 odsto elektrifi-
ciranu `eljeznicu. Ekonomska kriza je malo poremetila re-
alizaciju kreditnih linija za ovaj projekat, ali se nadam da }e
se aktuelizirati krajem godine. 

Kada su u pitanju `eljezni~ke stanice, namjeravamo do-
vesti u red svih 169 stanica. Po~eli smo sa ure|enjem sta-
nica Sarajevo, Alipa{in Most, Bla`uj, @ep~e, Mostar, ^aplji-
na, Zenica... Ovisno od finansijskih sredstava, poku{avamo
da modernizacija `eljezni~kih stanica prati koridor Vc. @eli-
mo praviti objekte na peronima `eljezni~kih stanica. Tako
npr. na stanici Sarajevo namjeravmo napraviti objekat veli-
~ine 100.000 m2. Treba imati u vidu da je @eljeznica vlasnik
zemlje koja je atraktivna, i usvajanjem zakona o javno-pri-
vatnom partnerstvu ponudi}emo zemlju za izgradnju ovih
objekata. Zauzvrat }emo tra`iti dio prostora za sebe. Zna~i,
za ove investicije ne treba nam novac. Po~etak realizacije
ovih projekata na stanicama zavisi od usvajanja zakona.

Ekonomska kriza }e se odraziti i na @FBiH i ve} smo pri-
{li realizaciji programa ekonomske stabilizacije i na svim
frontovima }emo uvesti ogromnu {tednju. Ne}emo preki-
dati projekte koji su ve} zapo~eti, za koje je zavr{ena za-
konska procedura, a naravno da }emo razmi{ljati i o novim
projektima. Projekte koje planiramo na osnovu javno-priva-
tnog partnerstva ne}emo obustaviti, jer @eljeznice tu ne
ula`u finansijska sredstva. Raspisa}emo javni poziv i dobiti
najpovoljnije partnere. 

Kada su u pitanju kadrovi, `elim ista}i su @FBiH napra-
vile iskorak tako da je u posljednje dvije godine primljeno
preko 1.000 mladih. @FBiH ima 4.200 zaposlenih, od toga
386 in`injera do 27 godina `ivota.

U cilju pove}anja efikasnosti javnih preduze}a, treba
nam sloboda u radu, odnosno zakonski okvir koji }e biti sa-
dr`an u samo jednom zakonu, a ne pet zakona koji trenu-
tno defini{u na{ rad i koji su jo{ i u koliziji. 

A. [IMI]
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O~ekuje se usvajanje alternati-
vne strukture za upravljanje JP

“Luka Br~ko”, koja }e dovesti do
pove}anja stepena konkuren-

tnosti, kao rezultata vi{eg stepe-
na upravlja~ke autonomije i do

pove}anja stepena u~e{}a priva-
tnog stepena u operacijama Luke

i investicijama u Luku

JP “Luka Br~ko“ d.o.o. Br~ko Distrikt BiH je, u
finansijskom smislu, ostvarila pozitivan rezultat u
2008.godini, na osnovu iznala`enja i rada na po-
slovima koji nisu osnovna djelatnost preduze}a.

- Poslovni plan, u smislu osnovne djelatnosti
- pretovara roba, nije ostvaren, prije svega, zato
{to plovni put rijeke Save nije obilje`en, ni o~i{-
}en“ - izjavio je za Poslovne novine Mustafa Nu-
kovi}, direktor “Luke Br~ko”.

Istovremeno, potrebe privrede BiH za preto-
var robe u rije~nim lukama u prethodne dvije
godine iznosile su oko milion tona godi{nje, a
zbog problema plovnosti i neobilje`enosti rijeke
Save, “Luka Br~ko” je ostvarila svega oko 10 od-
sto ovih koli~ina. @elim ista}i da bi trenutni ka-
pacitet Luke mogao podmiriti u potpunosti po-
trebe bh. privrede. 

JP “Luka Br~ko“je uradila Srednjoro~ni pro-
gram razvoja za 2006. do 2017. u okviru kojeg
se nalazi i plan za 2009. godinu. U toku je izra-
da studije za 2009. godinu koja obuhvata, izme-
|u ostalog, i uticaj globalne finansijske krize na
poslovanje ovog preduze}a.

Skup{tina Br~ko Distrikta BiH nije usvojila
program ulaganja u “Luku Br~ko”, program ra-
zvoja je uslovno prihva}en, a konkretan model
ulaganja u Luku bit }e utvr|en nakon izvje{taja
konsultantske ku}e koja je anga`ovana na prije-
dlog Vije}a ministara BiH, Ured visokog predsta-
vnika Br~ko i Svjetske banke.

Prema informacijama koje smo dobili od
Savske komisije, potpisan je okvirni sporazum
dr`ava sliva rijeke Save oko obilje`avanja plo-
vnog puta, dodijeljen je Ugovor za obilje`avanje
plovnog puta rijeke Save u skladu sa Zakonom o
javnim nabavkama, te su preduzete ostale ra-
dnje u smislu dodjele Ugovora o deminiranju i
lokacije plovnih oznaka i sl. Ovaj posao bi tre-
bao da se zavr{i do kraja ove godine.

U Zagrebu je 14. januara ove godine prezen-
tirana Studija izvodljivosti ~i{}enja plovnog puta
rijeke Save od Japanske konsultantske ku}e, tako
da bi ~i{}enje trebalo po~eti 2010. godine.


